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主席寄语

各位会员：

大家好！

2020 年是极为艰难的一年，新冠肺炎疫情暴发并席卷全

球，以其前所未有的冲击力，全面影响着我们的工作和生活、

思想和观念。在突如其来的重大灾难的阴影笼罩下，人类生命

健康受到严重威胁，许多行业一度经营停滞——我们的音乐

著作权保护事业同样经受了严峻的考验，而挑战与奋进这一

主题始终贯穿于协会全年工作。如今，我可以欣慰地向大家报

告，协会 2020 年许可收入达到人民币 4.08 亿元，与 2019 年

基本持平而略增，其他各项工作也稳中有进。虽然数字上未能

如往年一样增长明显，但是这一成绩的取得殊为不易，特别是

在全球范围大多数行业发展倒退、各国著作权集体管理组织

许可业绩普遍下滑的国际背景下。

受疫情影响，上半年协会各项许可业务同比出现了不同程度的合作伙伴流失、许可收入损失的情况，其中表演权

许可业务受影响最大，因为演出市场极为萧条，且许多公共场所一度停业。面对困难，协会许可业务部门逐一与使用者

进行沟通协商，争取相互理解和支持，调整建立了疫情下的新型许可模式，最终各行业主要许可合作伙伴均与协会顺

利续约，基本稳定了许可工作的大局。

疫情期间，协会一度采取远程办公，如何保证工作效率？作为协会创新工作方法的支撑，互联网等新技术发挥了

极为重要的作用。正因如此，协会继续坚定地推进更多技术项目的立项与应用，具体包括：（1）“音著协”APP 于 5 月底

上线。自此，通过手机可以很方便的实现词曲作者在线申请入会、会员查询使用费及登记新作品等功能。（2）歌词审核

系统于下半年开发完成。此系统可以加强互联网环境下对音乐作品使用情况的搜索与跟踪。（3）协会官网优化升级进

行中。官网的进一步完善，可以让全社会更方便地了解协会，协会也可以更好地服务会员。

疫情期间，协会和广大会员以实际行动承担起了自己的社会责任。协会通过多种方式与包括湖北疫区在内的全国

一万多名会员进行联系，了解、慰问会员本人及其家属的生活、健康情况，并组织员工对受疫情影响严重的会员进行捐

助。众多协会会员自发创作、制作抗疫歌曲，并通过协会官网、微信公众号、会讯以及其他媒体平台发布，这些大爱之声

传唱在祖国大地，激励了人心，鼓舞了士气。

      抗击新冠肺炎疫情之外，对原创作者乃至整个创意文化产业而言，2020 年还有一件影响重大的事件，那就是 11

月 11 日新《著作权法》的出台。此次《著作权法》修法不仅关系到每个创作者的权益，也涉及众多作品传播主体的利

Annual Report 2020主席寄语 Chairmanˊs Foreword



Chairmanˊs Foreword

Greetings to all our members.

2020 was an extremely difficult and extraordinary year. The Covid-19 broke out suddenly and swept the 
world quickly at the beginning of the year. The pandemic has fully affected not only our work and life but also our 
thoughts and concepts. Under the shadow of the disasters, peopleˊs lives and health are seriously threatened, 
many industries were stalled at one time —— Our music copyright protection work also lived through difficulties 
and challenges all year long. However, fortunately we achieved a good result in final. Now, I am pleased to report 
that MCSC's total licensing revenue reached RMB 408 million in 2020, with a slight increase compare to 2019, 
and also we made steady progress in other works. Although the total amount of licensing revenue did not grow 
significantly as in previous years, it is not easy for us to get this achievement in 2020 under the background that 
most of industries around the world went backwards and the performance felled in the field of copyright collective 
management societies in countries due to the outbreak of the pandemic.   

Affected by the pandemic, in the first half of the year, MCSC suffered losses in music users and licensing 
revenue, especially in the performing rights licensing because the performance market shrank extremely and 
many places of business were closed for one time. However, facing the difficulties, our licensing staff tried their 
best to contact and negotiate with music users one by one, strive for mutual understanding and support, finally 
established a new licensing mode to complete renewal of licensing contracts with most of users, which basically 
stabilized the overall situation of licensing work.

During the period of pandemic, MCSC once shifted the work to remote modality. To ensure the efficiency of 
work at home, the Internet and new technologies played a very important role. This year, we launched the new 
technical projects including: 1. The mobile application, through which our members can use their mobile phones to 
easily complete the application for membership, personal information update, music work registration and other 
operations. 2. The lyric review system, which can strengthen search and tracking the usage of music works under 
the Internet environment. 3. Improving the official website of MCSC to better serve our members and make the 
public know MCSC more conveniently.

Also, during the period, MCSC and the members took on their social responsibilities to fight against the pan-
demic. At the beginning of the outbreak of Covid-19, we tried to contact over 10,000 members across the country, 
including members in Hubei pandemic areas, to convey sympathy and solicitude for the members and their fami-
lies of disaster areas, and organized our staff to donate to the members seriously affected by the pandemic. More-
over, many of our members spontaneously created anti-pandemic songs, and released the songs through MCSC 
official website, WeChat account, journals of MCSC news and other media platforms. All of the actions have 
played a positive social influence. 

In addition to the fight against Covid-19, the newly amended Copyright Law of China was adopted on No-
vember 11. The amending of the copyright law not only related to the rights and interests of creators of works, but 
also the interests of disseminators of works, so fierce opinions always confronted in the process of the amending. 
In the complex and sharp opinions of the parties for the amendment of the law, we always clearly insisted the pro-
tection of the rights and interests of original creators. Finally, some specific opinions and suggestions of MCSC 
have been adopted by the legislature.

益， 因此修法过程中各种意见交锋激烈。而在复杂纷乱和矛盾尖锐的各方修法意见中，协会始终旗帜鲜明地坚持首先

应加强和完善对原创作者的权益保护，协会的部分具体意见和建议也得到了立法机关的吸收和采纳。

新《著作权法》出台后，《著作权集体管理条例》等配套法规的修订也提上日程，并将对协会产生直接且重要的影

响。目前，包括协会在内的五家著作权集体管理组织均将延后于 2021 年在国家著作权管理部门的指导下完成换届和

修改章程等工作，此即为已经显现的影响之一。源于实践，指导实践，协会将持续关注并积极参与该《条例》的修订。

回首看，“抗疫”与“修法”是协会在 2020 年感受最深的两个关键词。如今，新冠肺炎疫情仍在全球肆虐，而中国风

景独好。何以如此？有党和政府的坚强领导，有万众一心的坚定意志！

同样的，不管是后疫情时期还是疫情后时期，疫情对协会各项业务的影响还会持续，各种新老问题必然还会摆在协

会面前，我们唯有勇敢直面困难和挑战，始终坚持依法办会，不断将著作权集体管理的制度优势创造性地应用于具体工

作当中，上下同心，团结奋进，尽全力实现创作者的合法权益并推动我国文化产业的健康发展。正所谓：疫情虽重，众志

成城则必克；征路多艰，守正创新则必成。
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After the introduction of the newly amended copyright law, the amending of the Regulations on Collective 
Administration of Copyright and other regulations are also put on the agenda, which will have a direct and import-
ant impact on our work. At present, under the guidance of the National Copyright Administration department the 
five copyright collective management societies, including MCSC, will delay the completion of the election of new 
Board of Directors and amending of the Articles of Association of themselves in 2021. Based on practices, we will 
pay sustained attention and actively participate in the amending of the Regulations on Collective Administration of 
Copyright.

In the past year, the "anti-pandemic" and "amending of the copyright law" greatly impressed our staff. Today, 
although the COVID-19 pandemic is still raging around the world, under the strong leadership of our Party and our 
government, our people join hands and support each other to fight against the coronavirus. By now we have got 
staged success in pandemic prevention and control in China.  

No matter when the pandemic end, the impact of it on the performance of our society is still continuing, and 
all kinds of new and old problems are always inevitably in front of us. What we will do is to strive and make our 
way through difficulties and challenges, run our society according to law, improve our copyright collective manage-
ment in our specific work and unite all efforts for the purpose of protecting the rights and interests of creators and 
promoting the health of China's cultural industry. 
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会员发展 
截至 2020 年底， 协会会员总数达到 10633，其中曲作者 6356 人，词作者 3772 人，继承人 382 人，出版公司 107 家，

其他 16 人。2020 年的会员发展数与去年相比基本持平。期间新发展会员数为 602，其中曲作者 408 人、词作者 161 人、

继承人 18 人、出版公司 13 家以及其他 2 人。

By the end of 2020, MCSCˊs membership size reached 10633, composed by 6356 composers, 3772 lyricists, 
382 successors, 107 publishers and 16 others. During the year, 602 new members including 408 composers, 161 
lyricists, 18 successors, 13 publishers and 2 others joined MCSC.

截至2020年底，DIVA数据库作品数目达到1400万首,其中包括各音乐著作权协会登记作品如下：

By the end of 2020, the total of 14 million works were registered on DIVA system, the details are as below: 

2011~2020 Membership Growth

2020 New Members

2011年-2020年会员增长图

Membership 资料储备 Documentation

2020年新会员构成

2020DIVA数据库登记作品情况 Works registered on DIVA by 2020

2020

10633
10031

9413
8907850281017700

730169036523

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019

10000

12000

68%

27%

3%

2%出版者

MACP马来西亚 5%

MCSC中国 4%

MÜST台湾 2%

MCT泰国 ＜1%

WAMI印尼 1%

MACA澳门 ＜1%

CASH香港 88%

CASH香港 MACP马来西亚 MCSC中国 MÜST台湾 

WAMI印尼 MCT泰国 MACA澳门
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许可业务

2020 年，协会年度许可总收入税前达到人民币 4.08 亿元，比 2019 年略有增长。  自 2009 年起，协会已连续 12 年许

可收入保持增长趋势。 

In 2020, MCSCˊs total licensing revenue reached RMB 408 million(pre-tax), with a slight rise compared to 
year 2019. Also, it has been the twelfth year for continuous growth in revenue since 2009. 

Licensing 

Annual Collections 2010~20202010年-2020年许可收入

2020 Total Revenue Sources2020年许可收入构成
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表演权许可收入
Performing Rights Revenue
2019 vs 2020

金额人民币 (税前）

RMB（pre-tax）

金额人民币 (税前）

RMB（pre-tax）

1,823,434

2,362,052

51,171,317

44,001,630

13,874,012
20,500,014

67,489,954

2020

2019

复制权许可收入
Mechanical Reproduction 
Revenue
2019 vs 2020

2020

2019

5,749,858

2,876,189

6,453,721

5,799,000

3,174,987

2,033,358

7,414,000

156,463

2,830,410

2020

40879

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019

广播权

复制权

数字网络

3%

11%

54%

海外协会分配 3%

表演权29%
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2020年，协会共进行了13次分配，涉及许可收入金额约2.24亿元，扣除增值税后约为2.11亿元，协会管理费占比约

16.55%。 

In 2020, MCSC conducted the following distributions. The total revenue of RMB 224 million was accounted 
into distribution, of which the net distributable amount was RMB 211 million after deducted 6% value-add-
ed tax (VAT). MCSCˊs administrative rate averaged at about 16.55%. 

著作权使用费分配 Royalty Distribution

期数
Remittance

分配号
Distribution no.

净分配金额
Net distribution

P181 （2018年现场表演live performance）

M192（2019年下旬机械复制mechanical reproduction in second half of 2019)

B181-182 (2018年数字网络第一次分配internet-1)

  715

  851

1956

  302

2098

O191 (2019年海外协会分配收入income from overseas societies)

B187-188 (2018年数字网络第四次分配internet-4)

P183 (2018年广播权第一次分配broadcasting-1)

P184 (2018年广播权第二次分配broadcasting-2)

2018年机械表演mechanical performance 

P182 (2018年背景音乐 BGM)

B183-184 (2018年数字网络第二次分配internet-2)

K181-182 (2018年卡拉OK karaoke)

M201 (2020年上旬机械复制mechanical reproduction in first half of 2020)

B185-186 (2018年数字网络第三次分配internet-3)

第一期
May/2020

第二期
Aug/2020

第三期
Oct/2020

第四期
Dec/2020
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50000000

0

广播权许可收入
Broadcasting Rights Revenue
2019 vs 2020
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100000000

150000000

200000000

250000000

0

数字网络许可收入

Digital Online Revenue

2019 vs 2020

10000000

20000000

0

海外协会分配收入
Overseas Revenue
2019 vs 2020

单位：万元
In RMB 10,000

6,728,638
10,152,797

50,104,000

35,275,014

226,519,180
221,605,224

13,083,067

10,508,021

2020

2019

2020

2019

2020

2019
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金额人民币 (税前）

RMB（pre-tax）

金额人民币 (税前）

RMB（pre-tax）

金额人民币 (税前）

RMB（pre-tax）

     关于著作权使用费分配金额的说明
     Explanatory notes for royalty payment

     2020 年，协会分配著作权使用费共计四期 13 次，主要涉及 2018 年到账的各项权利收费（当年许可收入总额为 
    3.16 亿元人民币），以及少部分 2019 年、2020 年复制权使用费。

        

1.“使用费”+“作品使用报告”是实现分配工作的前提。

     We distribute royalties depending on royalties plus usage reports provided by licensees.

2. 分配使用费的时间取决于作品使用报告的提交和确认时间，而使用者一般在付费次年提交前一年的音乐使用报告。

     Our distribution schedule is usually made depending on when getting usage reports from licensees. 

3. 部分音乐平台延迟提供 2018 年的音乐使用报告是导致 2020 年分配金额较少的主要原因。

    

4. 如协会历次财务审计的结果显示，凡按照协会分配规则需向著作权人分配的使用费，其产生的相应利息均归于著作权人。

   

In 2020, MCSC conducted 13 distributions in four remittances, which involved royalties mainly collected 
in 2018 (the total licensing revenue in 2018 accounted RMB 316 million) and part of mechanical reproduc-
tion royalties collected in 2019 and 2020.  

The delay of sending usage reports for year 2018 by some of online music service platforms resulted in 
less distributable amount in 2020.  

Bank interests on royalties collected by MCSC would be paid to rights holders based on MCSC Distribution 
Rule. 

982

2584

1314

1547

692

1581

1509

1429



2020年著作权使用费分配比例Percentage of distribution in 2020

截至 2020 年底，协会已与 70 多个国家和地区的近 80 家海外音乐著作权集体管理协会签订了音乐著作权代表协议，

涉及表演权、广播权、机械复制权、数字网络权利等。

By 2020, MCSC has signed with over 70 overseas music copyright collective management societies for 
copyright representation agreements.   

海外签约及分配 

2020年协会向海外签约协会分配（分配金额前10位）情况如下：
Distribution to overseas affiliated societies in 2020 (top ten)

协会 /地域                                                                  分配金额（人民币）
Society /territory                                                        Distributable amount (in RMB)

              15 ,415,613

              12,136,062

               4,957,675

               3,382,569

               3,208,958

               2,860,060

                2,125,952

                1,427,704

                  874,755

                  766,559

分配比例

38%

个人会员
Individual members

20%

公司会员
Publisher members

16.55%

管理费
Administrative expense

25.45%

海外协会
Affiliated societies

MÜST/台湾 Tai Wan

CASH/香港 Hong Kong

JASRAC/日本 Japan

ASCAP/美国 USA

KOMCA/韩国 South Korea

BMI/美国 USA

PRS/英国 UK

COMPASS/新加坡 Singapore

GEMA/德国 Germany

MACP/马来西亚 Malaysia 
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协会 /地域                                                                  分配金额（人民币）
Society /territory                                                        Distributable amount (in RMB)

2020年海外签约协会向协会分配（分配金额前10位）情况如下：
Distribution from overseas affiliated societies in 2020 (top ten)

2020 年，协会共办理维权案件 185 件，分别处于证据保全、待立案、已立案和已结案等不同阶段。其中涉及表演权（背

景音乐）57 件、表演权（演唱会）31 件、复制权 12 件、数字网络 25 件、广播权 59 件及其他类 1 件。

In 2020, MCSC took 185 legal cases in total against copyright infringement, which include 57 BGM cases, 
31 concert cases, 12 mechanical reproduction cases, 25 digital online cases, 59 broadcasting cases and 1 
other case. 

法律事务 Legal Affairs

不同权利类型的诉讼案件所占比例

               2,609,394

               2,381,988 

                1,356,337 

                1, 181,505

                  877,332 

                  652,797

                  563,628 

                  432,536 

                 366,342 

                  184,737 

MÜST/台湾 Tai Wan

CASH/香港 Hong Kong

JASRAC/日本 Japan

BUMA/荷兰 Netherlands

COMPASS/新加坡 Singapore

SACEM/法国 France

PRS/英国 UK

MACP/马来西亚 Malaysia 

GEMA/德国 Germany

ASCAP/美国 USA

广播权
Broadcasting

32%

表演权（背景音乐)
BGM

31%

表演权（演唱会）
Concerts

17%

复制权
Mechanical reproduction

6%

数字网络
Digital online

14%
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继续为中宣部“学习强国”学习平台提供著作权支持
Copyright service for the“Xuexi Qiangguo” education platform

为受疫情影响严重的会员募捐
Donating money to members in Covid-19 epidemic area

中共中央宣传部“学习强国”学习平台于 2019 年初在全国上线。该平台聚合了大量可免费使用的期刊、书籍、公开课、

歌曲、戏曲、电影、图书等资料。包括协会在内的五家著作权集体管理组织以著作权许可、转付使用费等方式为平台提

供著作权支持。 2020 年，协会继续为“学习强国”平台提供著作权服务。

In 2020, MCSC continued to provide copyright service and support for the “Xuexi Qiangguo”education 
platform, which was launched by the Propaganda Dept of the Central Committee of the CPC in 2019. On the 
platform a rich supply of journals, books, open classes, musical works, dramas, films and other materials can 
be used free.  

2020 年 1 月底，新冠肺炎疫情在国内全面爆发。疫情爆发后，协会努力通过多种方式与包括湖北地区在内的全国

10000 多名会员取得联系，确认会员本人及其家属的感染情况，并根据得到的反馈信息，向全体员工发出了捐款倡议。

倡议发出后，大家积极响应、慷慨解囊，最后所得捐款协会在第一时间向相关会员发放。与此同时，在协会党支部的倡导

下，全体党员也开展了为受灾同胞捐款的活动。

In late January 2020, the COVID-19 epidemic broke out in our country. Immediately after the outbreak of the 
epidemic, MCSC began to contact members to confirm their safety. As for the members who were seriously 
affected by the epidemic, MCSC staff collected money to them. Also, under the appeal by our Party branch, 
our Chinese Communist Party members donated money to people in Covid-19 epidemic area. 

向中国红十字会捐款10 万元人民币 
Donating money to Red Cross Society of China

除积极组织员工和党员同志向受灾地区捐款外，协会还以 “音著协”的名义，从管理费中提取 10 万元人民币向中国红

十字会捐款，以支持政府抗击新冠疫情的各项行动。

In addition to donating money by our staff and Party members, MCSC withdrew RMB 100,000 yuan from the 
administration fees as donation to the Red Cross Society of China to support the government's campaign 
against COVID-19. 

工作亮点
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尽心维护原创作者权益，助力《著作权法》修法 
Making suggestions on the amending of the Copyright Law

2020 年 11 月，第十三届全国人民代表大会常务委员会第二十三次会议通过了《关于修改〈中华人民共和国著作权法〉

的决定》。至此，我国酝酿十年的《著作权法》修法终成正果。自 2011 年国家启动著作权法第三次修改工作后，协会便开

始收集广大词曲作者会员的意见反馈。其间，协会结合自身实践，以国际版权条约、国际音乐著作权保护惯例、各国立

法经验以及民法基本原理为依据，先后以不同方式向修法机关建言。在这些建议中，协会始终把握一条核心原则——

即从《著作权法》自身的要义出发，加强和完善对原创作者的著作权益保护是修法工作的首要关注点。在最终通过的修

法稿中，有多项内容采纳了协会的建议。

In 2020, the Standing Committee of the National People's Congress adopted the decision on Amending the Copy-
right Law of the People's Republic of China. Since 2011 the third amendment of copyright law has been discussed 
and studied by all the relevant parties for about ten years. During the period, MCSC actively collected feedback 
from its members, meanwhile, combined with its own working practices, based on international copyright treaties, 
international music copyright protection practices, legislative experiences of other countries and the basic princi-
ples of the civil law, MCSC made suggestions on the amending of copyright law to the Legislative Affairs Office of 
the State Council in different ways. In these suggestions, MCSC always upheld its core principle that is to strength-
ening and improving the copyright protection of composers and authors. Fortunately，in the final revision of the 
amendment, some specific opinions and suggestions of MCSC were adopted.

在官网、微信公众号建立“音著协会员战疫风采”专题
Special reports – “Anti-pandemic songs created by MCSC members” 

疫情期间，广大会员助力抗疫热情高涨，谱写了大量“战疫”歌曲。 3 月初，协会在官网、微信公众号上建立了“音著协会

员战疫风采”专题，积极报道会员的抗疫故事，不断向全社会推广会员的原创战疫歌曲。期间，涌现出了《武汉伢》 《你有

多美》 《武汉，你好吗》 《有难同当》 《心在一起》等一批主题鲜明、形式多样的原创公益歌曲。通过网络平台的快速传

播，有效带动了抗疫文艺作品的创作，起到了正向的社会影响。

During the period of Covid-19 pandemic, many of MCSC members were deeply inspired to join the torrent of 
writing “anti-pandemic” songs to encourage the fight against COVID-19 and convey the correct knowledge 
of pandemic prevention. At the beginning of March, MCSC set a special column of “Anti-pandemic songs 
created by MCSC members ”on the official website and WeChat account to report membersˊ“anti-pandem-
ic”stories and promoted members' original “anti-pandemic”songs. Through the rapid spread of the network 
platform, our reports have effectively driven the creation of “Covid-19 fighting” literary works and played a 
positive social influence.

上线协会手机app 应用程序 ——“音著协”
The launch of MCSC's mobile application

协会手机 app 应用程序“音著协”于 2020 年 5 月 29 日正式上线。该 app 是我国集体管理领域内的第一个手机 app 

应用程序。通过“音著协”app，会员可使用手机便捷地完成申请入会、个人信息变更、音乐作品登记等操作，业界相关

人士也可及时了解协会的各类公示信息和工作动态。特别在著作权使用费分配方面，自“音著协”上线后，协会不再使

用传统的邮寄分配清单的方式告知会员分配详情，会员可直接通过手机 app 查询每次的分配情况和历史记录，极大

方便了使用，提升了效率。

On May 29, 2020, MCSC's mobile application was launched officially. This application is the first mobile app in the 
collective management field of China. Through the app, MCSC members can use their mobile phones to easily 
complete the application for membership, personal information update, music work registration and other operati-
ons. Also, the app can help copyright-related people to keep up to date the latest news, information and develop-
ment of MCSCˊs work. Especially for royalty distribution, since the launch of the app, MCSC members can directly 
check their distribution records at any time, which is greatly convenient for use and improved the efficiency. 
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2020年度收支表 
 Statement of Income & Expenditure

注：以下收入数据已扣除6%增值税
Note: the following figures have been deducted 6% value-added tax

注：以上其他项中金额含诉讼追缴费用等.
Note: the above figure in others includes compensation fees by litigation and so on.

收入 Income 2020                        

支出
Expenditure

行政开支
Administrative expenses

收支盈余
surplus

可供分配收入
Distributable amount 

Compared to fiscal 2019 (%)
较2019年增/减 (%）

会员数保持稳定增长
Number of members growing steadily

截至 2020 年末，协会会员总数达到 10633 人，含个人会员及出版公司会员。新发展会员数为 602 人，保持了稳定的增

长势头。新发展会员中较有影响力的法人公司及作者有：哇唧唧哇娱乐（天津）有限公司、深圳启韵文化传媒有限公司、

上海郑来君音乐工作室、陈楚生、王铮亮、李建衡、周品、刘晔、田汩、鲁士郎、郝一钢、黄国群、冷岑松等。

In 2020, the size of MCSCˊs membership continued to keep a steady growth. By the end of the year, the total mem-
bers reached 10,633 (individual and publisher members), in which included 602 new joined members. The more 
influential companies and individuals of the new members are as below: 

WAJIJIWA Entertainment, Qiyun Culture and Jungle Music Studio, Chen Chusheng, Wang Zhengliang, Li Jianheng, 
Zhou Pin, Liu Ye, Tian Gu, Lu Shilang, Hao Yigang, Huang Guoqun, Leng Censong, etc.

迎难而上 2020年许可收入稳中有升
Total revenue keeping steady and going up

协会 2020 年许可总收入税前达人民币 4.08 亿元，比 2019 年略有增长。在新冠疫情导致全球范围大多数行业出现负增

长、著作权集体管理组织业绩普遍下滑的大背景下，这一成绩的取得殊为不易！面对疫情带来的困难，协会一方面积极与

使用者沟通协商，另一方面出台一些针对性优惠措施，加之对新许可客户的持续拓展，成功稳定了许可工作的大局。

In 2020, MCSCˊs total licensing revenue reached RMB 408 million(pre-tax), with a slight rise compared to year 
2019. Under the background of Covid-19 pandemic, it was not easy for MCSC to get this achievement, which owed 
much to our licensing staff for making the preferential measures to users and working on developing new users.   

 

完善音乐作品资料
Improving MCSCˊs music database

随着网络数字化时代的高速发展，音乐的需求呈爆发式增长。为减少词曲作者因登记作品不及时给自身分配带来的影

响，协会着手开发了基于互联网技术的歌曲信息收集引擎，以便及时获取更多的音乐作品信息，配合完善会员作品的

登记资料。截至 2020 年底，基于对该技术引擎的建设和维护，音乐作品库新增了 200 余万首歌曲信息。协会在对其进

行整理后，又利用技术手段对 DIVA 版权信息数据系统中的歌曲信息进行了补全，用以辅助著作权使用费的分配。

With the rapid development of the digital era, the usage of music has increased tremendously. In order for music writers 
to register their works timely and get their royalties without delay, MCSC developed an online music information search & 
collection engine, which can search and collect more information about music works in time to help us improve the regis-
tration information of our membersˊ music works. By the end of 2020, based on the engine, more than 2 million music 
works were added to MCSCˊs music database. After sorted out the collected music information, we supplemented useful 
information for works registered on DIVA system by technical means, which would be helpful for our royalty distribution.

连续三年为中国国际进口博览会提供音乐著作权驻场服务
Providing music copyright service for the 3rd China International Import Expo

2020 年 11 月 5 日，第三届中国国际进口博览会如期于国家会展中心（上海）开幕，协会连续第三年进驻“知识产权保

护与商事纠纷处理服务中心” 为参展商提供一站式音乐著作权服务及高效快捷的著作权保护方案。有了前两届的经

验，本次展会期间，不少参展企业主动来到服务中心申请使用音乐的著作权许可。协会驻场工作人员特别为他们开辟

了绿色通道，快速办理完成了整个许可流程，并现场向他们颁发了音乐著作权使用许可证。展会结束后，中国国际进口

博览局、国家会展中心（上海）特发来感谢信，对协会的支持与服务表示感谢。

On November 5, 2020, the 3rd China International Import Expo opened as scheduled at the National Convention & 
Exhibition Center (Shanghai). MCSC entered again the Expoˊs "IPR Protection and Commercial Dispute Resolution 
and Service Center" to provide with one-stop music copyright services during the period. After the Expo, the China 
International Import Expo Bureau and the National Convention & Exhibition Center (Shanghai) sent a letter of appre-
ciation to MCSC for its support and service. 
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